
تماس آمریکا با ایران درباره انفجار پیجر ها در لبنان؟

جزئیات بیشتر از انفجار پیجرهای لبنان
بروجردی: وزارت خارجه موضع گیری کند

آرمان ملی: انفجار پیجرها در لبنان حواشی زیادی داشت. 
روز گذشته علاءالدین بروجردی، عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجه مجلس شورای اسلامی پیرامون حادثه لبنان 
گفت: این انفجارها یک جرم بَیِن و حرکت تروریستی محسوب 
می شود که در اینجا هم آمریکایی ها در این جنایت نقش داشتند 
و هم رژیم صهیونیستی. از این رو فکر می کنم توسط دولت لبنان 
که شهروند آن ها به این صورت  باید اقامه دعوا صورت بگیرد چرا
مظلومانه دچار این آسیب های جدی شدند.  این نماینده 
مجلس بیان داشت: همچنین کل کشورهای اسلامی تحریم این 
ابزار و شرکت مذکور را آغاز کنند تا از این طریق پاسخ دندان شکنی 
به آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی داده باشند. بنده هم به عنوان 
یکی از نمایندگان ملت جنایت جدید رژیم صهیونیستی و آمریکا را 
محکوم می کنم و امیدوارم که هر چه سریع تر شاهد عکس العمل 
دولت لبنان در این زمینه باشیم.  عضو کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجه مجلس با اشاره به مصدوم شدن سفیر ایران در 
لبنان خاطرنشان کرد: ایران و سخنگوی وزارت امور خارجه حتما 
باید در این مورد موضع گیری داشته باشد، چرا که این اقدام تعرض 
جدیدی است. به عبارت دیگر همان گونه که به سرکنسولگری ما 
در دمشق حمله کردند و اقدام تروریستی انجام دادند، علیه سفیر 
ک لبنان  جمهوری اسلامی ایران که نماد دولت و ملت ما در خا
است، این تعرض را انجام دادند و به نظر من دولت علاوه بر محکوم 

کردن، هر چه سریع تر پاسخ قاطعی به رژیم صهیونیستی بدهد. 
 آخرین وضعیت سفیر ایران درلبنان 

پیرحسین کولیوند، رئیس جمعیت هلال احمر ایران درباره 
آخرین وضعیت سفیر ایران در لبنان در پی حادثه تروریستی گفت: 
به همراه متخصصان و فوق تخصصان چشم بازدیدی از وضعیت 
بیماران در بیمارستان حضرت رسول)ص( لبنان داشته ایم. از 
آقای دکتر امانی سفیر محترم ایران در لبنان عیادت به عمل آمده 
و ویزیت شد. وی ادامه داد: الحمدولله حال عمومی ایشان خوب 
است و شرایط سفیر پایدار است و به لطف خدا تلاش می کنیم با 
همین هواپیمایی که آمده ایم تعداد قابل توجهی از مجروحان را که 
نیاز به ادامه درمان جدی تری دارند به تهران منتقل کنیم. رئیس 
جمعیت هلال احمر تصریح کرد: دو گروه  اصلی شامل متخصصان 
چشم و پزشکان فوق تخصص و همچنین کادر درمان چشم 
هستند که در بیمارستان های لبنان مستقر می شوند تا بتوانند 

اعمال جراحی را در همین محل انجام دهند. 
 اعلام برائت آمریکا

از سوی دیگر روزنامه آمریکایی واشنگتن پست مدعی شد: 
»مقامات آمریکایی روز سه شنبه به طور غیرمستقیم با ایران در 
کید کنند واشنگتن، در این حمله نقشی نداشته  تماس بودند تا تا
است.« این روزنامه به نقل از مقامات آمریکایی مدعی شد: »در 
صورت حمله حزب ا...، اسرائیل ممکن است بتواند تا حدودی 
جلوی خسارت را بگیرد.« بنا بر اعلام مقامات آمریکایی به این 
روزنامه، واشنگتن در صورت لزوم، در دفاع از اسرائیل در برابر 

حزب ا... کمک خواهد کرد.
 جزئیات بیشتر از انفجار لبنان

بعد از وقوع انفجار های متعدد در لبنان از طریق وسایل 
الکترونیکی، مقامات آمریکایی و دیگر مقامات مطلع گفتند، 
مقادیر کمی مواد منفجره در پیجر هایی که حزب ا... لبنان از 
یک شرکت تایوانی سفارش داده، کار گذاشته شده بود. به گفته 
مقامات آمریکایی و دیگر مقامات آمریکایی، رژیم صهیونیستی 
عملیات تروریستی در لبنان را روز سه شنبه با مخفی کردن مواد 
منفجره در دسته جدیدی از پیجر های ساخت تایوان که وارد این 
کشور شده بود، انجام داد. به گفته برخی از مقامات، پیجر هایی 
که حزب ا... به شرکت »گلد آپولو«  در تایوان سفارش داده بود، 
کثر این پیجر ها  قبل از رسیدن به لبنان دستکاری شده بودند. ا
مدل AR ۹۲۴ این شرکت بودند، گرچه سه مدل گلد آپولوی دیگر 
هم در این محموله گنجانده شدند.  ۲ نفر از مقامات به روزنامه 
نیویورک تایمز گفتند که این مواد منفجره، به وزن یک تا دو اونس، 
در کنار باتری در هر پیجر جاسازی شده بود. یک سوئیچ هم تعبیه 
شده بود که می توانست از راه دور برای منفجرکردن مواد منفجره 
فعال شود. به گفته آن ها، روز سه شنبه ساعت 3و30 بعد از ظهر، 
پیجر ها پیامی دریافت کردند که به نظر می رسید از سوی رهبری 
حزب ا... بوده باشد. در عوض، پیام مواد منفجره را فعال کرد. 
وزیر بهداشت لبنان به رسانه های دولتی اظهارکرد که دست کم 
۱۱ نفر جانباخته و بیش از ۴000 نفر هم زخمی شده اند که حال ۴00 
نفر از آن ها وخیم گزارش شده است. به گفته سه نفر از مقامات، 
این دستگاه ها برای چندین ثانیه قبل از انفجار برنامه ریزی شده 
بودند. حزب ا... لبنان، رژیم صهیونیستی را مسئول سازماندهی 
این حمله دانسته است. رژیم صهیونیستی فعلا درباره این حمله 
اظهارنظری نکرده است. کارشناسان مستقل امنیت سایبری که 
فیلم های این حملات را مطالعه کرده اند، می گویند واضح است 
که قدرت و سرعت انفجار ها ناشی از نوعی مواد منفجره بوده 
است. »میکو هیپونن« متخصص تحقیقات در شرکت نرم افزار 
WithSecure و مشاور جرایم سایبری یوروپل، گفت: »این پیجر ها 
احتمالا به نحوی اصلاح شده اند تا این نوع انفجار ها را ایجاد کنند 
و اندازه و قدرت انفجار نشان می دهد که فقط باتری نبوده است.« 
چند نفر از مقامات گفتند که بیش از 3000 پیجر از شرکت گلد آپولو 
)Gold Apollo( در تایوان سفارش داده شد. حمله صهیونیست ها 
بر پیجر هایی که روشن شده بودند و پیام دریافت می کردند، اثر 
گذاشت. مشخص نیست که این پیجر ها دقیقا چه زمانی سفارش 
گاه  داده شده و چه زمانی به لبنان رسیده اند. از سوی دیگر منابع آ
به خبرگزاری رویترز اعلام کردند  که رژیم صهیونیستی در ۵000 پیجر 
متعلق به حزب ا... لبنان مواد انفجاری جاساز کرده است. یک 
منبع ارشد امنیتی لبنان و یک منبع دیگر به رویترز گفتند که آژانس 
جاسوسی موساد رژیم صهیونیستی ماه ها قبل از انفجار های 
روز سه شنبه در داخل ۵000 پیجر متعلق به حزب ا... لبنان مواد 
منفجره کار گذاشته بود. این منبع امنیتی لبنانی تایید کرد که این 
پیجر ها متعلق به شرکت گلدآپولو مستقر در تایوان هستند، اما 
این شرکت مدعی است این دستگاه ها را تولید نکرده، بلکه توسط 
یک شرکت اروپایی با حق استفاده از این برند ساخته شده است. 
کید کرده است که این حمله جنایتکارانه رژیم  حزب ا... لبنان تا
صهیونیستی را تلافی خواهد کرد. چندین منبع به رویترز گفتند 
که به نظر می رسد این توطئه ماه ها در حال پردازش بوده است. 
این منبع امنیتی ارشد لبنان گفت: این گروه ۵000 دستگاه پیجر از 
آن شرکت تایوانی سفارش داد که به گفته چندین منبع در اوایل 

سالجاری میلادی وارد لبنان شد. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: دولت چهاردهم از زمان 
کنون که اتفاقا زمان چندانی هم از آن نمی گذرد با  تشکیل تا
مخالفت ها و انتقاداتی چه از نظر انتصاب و انتخاب نفرات 
و چه سیاست ها، رویکردها و اقدامات مواجه بوده است. 
گویی اینکه مسعود پزشکیان و دولتمردانش چوب جادو در 
اختیار دارند که در هر حوزه ای اشاره ای کنند و مشکلات آن 
حوزه به سرعت مرتفع گردد. فهم این مساله آنچنان سخت و 
مشکل نیست که برخی رسانه های منتقد و مخالف از همین 
ابتدای کار شروع به مقابله با دولت کرده اند و به دنبال حل 
یک شبه مشکلات و مسائل کشور از سوی دولت هستند. 
در همین راستا بهتر است نگاهی به وعده ها و شعارهای 
تا  بیندازیم  رئیس جمهور  قامت  در  پزشکیان  مسعود 
مشخص شود در کدام حوزه ها می توان به حل مسائل و 
مشکلات کشور امیدوار بود. هر چند که خود پزشکیان روز 
گر  سه شنبه در جمع نمایندگان مجلس اظهار داشت که ا
هر جا نتوانستیم می آییم و به مجلس می گوییم نمی توانیم. 
اما از شعارهای مهم پزشکیان می توان به تلاش برای حل 
مشکلات اقتصادی و معیشت مردم؛ برداشتن فیلترینگ، 
رفع  برای  گفت وگو  و  کره  مذا ارشاد،  گشت  با  مخالفت 
گر به نحوی  تحریم ها و احیای برجام اشاره کرد. اما به واقع ا
موشکافاته به این شعارها نظری بیفکنیم نیک خواهیم دید 
که باید از طرفی به این شعارها و وعده ها از منظر تقدم و تاخر 
نگریست و به بیان ساده تر اولویت بندی کرد و از سوی دیگر 
باید از دید سهل الوصول بودن و انجام راحت و بدون طی 
پروتکل های مختلف به این شعارها نگاه کرد. لذا از طرفی 
انتظار به حقی است که جامعه، جریانات سیاسی و رسانه ها 
تحقق وعده ها و شعارهای رئیس جمهور را مطالبه کنند و 
از سوی دیگر باید این مساله را نیز مدنظر قرار داد که هنوز 
۲ ماه کامل از تشکیل دولت چهاردهم مسعود پزشکیان 
نمی گذرد و روا نیست که این حجم از هجمه، انتقاد به 
سمت دولت روانه شود. آن هم دولتی که میراث دار زمین 
سوخته تحویل گرفته از دولت سابق است و باید جدای 
ح ها،  از اهداف و برنامه های مدنظر و تعریف شده؛ طر
گر  برنامه ها و کارهای بر زمین مانده دولت سیزدهم را نیز ا
لازم بداند ادامه دهد. در چنین شرایطی باید زمان لازم به 
رئیس جمهور و دولتمردانش داده شود تا در طی زمان به 
حل مسائل و مشکلات جامعه که به طور مشخص مشکلات 
اقتصادی در اولویت قرار دارد، بپردازند. جامعه نشان داده 
که به پزشکیان دولتش این اعتماد را دارد که در راستای 
تغییر وضع موجود و حل مشکلات جامعه قدم برمی دارد و 
رفته رفته شرایط را از وضع موجود به شرایط مطلوب تغییر 
دهد. با این حال از رسانه های منتقد و مخالف نیز این 
گر به واقع به دنبال حل مشکلات کشور و  انتظار می رود که ا
تحقق وعده ها و شعارهای دولت هستند به جای فشارهای 
بیهوده و هجمه های بی جا به دولت کمک کنند تا در این 

راه موفق ظاهر شود. 

 وعده های سهل الوصول
کشور  آنچه مسلم است هیچیک از مسائل و مشکلات 

گر بود دولت قبل در 3 سال  یک شبه قابل حل نیست که ا
عملکرد خود حداقل در حوزه های مختلف دستاوردی 
نگاه  روی  باید   که  می رسد  نظر  به  لذا  می زد.  رقم  را 
سهل الوصول بودن وعده ها و شعارها به تحقق آنها بپردازیم. 
قدر مسلم برخی وعده های دولت زمان بر و برخی در مسیر 
دسترسی راحت تر به دست خواهند. مثلا امروز که در آستانه 
آغاز سال تحصیلی هستیم با توجه به دستور رئیس جمهور 
مبنی بر بازگشت اساتید و دانشجویان اخراجی به دانشگاه ها 
می توان تحقق یکی از وعده های رئیس جمهور را به نظاره 
نشست. چنانکه روز سه شنبه وزیر بهداشت از تحقق این 
وعده مهم در تمام دانشگاه های علوم پزشکی کشور خبر 
داد و وزیر علوم نیز در این مسیر دستوراتی را صادر کرده 
است. از دیگر مسائلی که می توان به تحقق آن در کوتاه مدت 
ح نور است که به گفته  امیدوار بود بحث گشت ارشاد و طر
در  رئیس جمهور در نشست خبری صحبت هایی  خود 
این خصوص شده تا برخوردی با بانوان در این حوزه 
صورت نگیرد. هر چند که برای حل اساسی این مساله باید 
کرات مهم تری صورت پذیرد. یکی دیگر از  تصمیمات و مذا
مسائلی که تحقق آن می تواند بسیار رضایت جامعه را با خود 
به همراه داشته باشد بحث رفع فیلترینگ است. پزشکیان 
بارها چه در زمان انتخابات و چه پس از آن بارها در مورد این 
مساله صحبت کرده که باید بستر کار و فعالیت در فضای 
مجازی مورد بازنگری قرار گیرد و فیلترینگ برداشته شود 
و اخیرا نیز در نشست خبری بیان کرد: »این موضوع در 
دستور کار است و جمع بندی در شورای امنیت صحبت 
می کنیم و پیگیری می کنیم که اجرا شود. تلاش می کنیم که 
این امر هرچه سریع تر انجام شود.« لذا تحقق این وعده ها 
که با دستور رئیس جمهور و هماهنگی با سایر نهادها و 
ارگان ها انجام شود می تواند تاثیر بسزایی در افزایش امید 

و اعتماد جامعه به رئیس جمهور و دولت داشته باشد تا 
نسبت به مسائل دیگر که نیاز به زمان بیشتری دارند با نگاه 

امیدوارانه تری بنگرند. 

  حل مشکلات در گرو وفاق ملی
امروز از هر ناظر بیرونی که از اولویت اصلی کشور پرسیده 
شود بی شک همه از مشکلات اقتصادی و معیشی نام 
می برند. امری درست که هیچ شکی در آن نیست و حتی 
نیاز به نظر کارشناسی هم در این خصوص وجود ندارد چرا 
که مردم به واقع در زندگی خود این مهم را به عینه می بینند 
و لمس می کنند. اما آیا تحقق این مساله بزرگ که همواره 
دغدغه همه دولت های پس از انقلاب بوده و کمتر دولتی 
هم توانسته در این حوزه رضایتمندی مردم را همراه داشته 
باشد کار یک هفته و یکسال است؟ آن هم اقتصادی که 
برای حل و فصل آن با مشکلات داخلی و بین المللی مواجه 
هستیم و مهم تر از همه تحریم که به صورت مستقیم بر روی 
اقتصاد کشور تاثیر می گذارد. حل مشکلات اقتصادی ابتدا 
یک عزم ملی می طلبد که در این راستا همه به پشتیبانی و 
حمایت از دولت بپردازند و سپس اقدام و عمل دولت در 
کرات  مسیر حل این مشکلات که قدر مسلم بخشی از آن مذا
بین المللی در جهت رفع تحریم ها و مدیریت درست در 
داخل خواهد بود حال پرسش از تریبون داران و رسانه هایی 
که علم مخالفت و انتقاد برداشته اند این است که مگر دولت 
یکدست متبوع شما که همه امور برایش فراهم بود توانست 
مشکلات اقتصادی کشور را حل کند که از این دولت هنوز 
جای پا محکم نکرده انتظار معجزه دارید؟ پس به جای 
انتقادات نابجا و غیرکارشناسی در مسیر وفاق و اتحاد قدم 
بردارید تا در نهایت با حل مشکلات همه از آن منتفع و 

بهرمنده شوند. 
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ذره بین

»آرمان ملی« اولویت ها در تحقق شعارهای رئیس جمهور را بررسی می کند

 اولویت معیشت است اما...
گشت اخراجی ها و فیلترینگ تا حل مشکلات اقتصادی  از باز

کمیسیون  رئیس  طالقانی:  یاسمین  ملی–  آرمان 
حقوقی و قضائی مجلس گفت: لایحه عفاف و حجاب را 
شورای نگهبان تایید کرده است و باید ابلاغ شود. موسی 
غضنفرآبادی، درباره آخرین وضعیت لایحه عفاف و حجاب 
اظهارکرد: لایحه عفاف و حجاب را شورای نگهبان تایید کرده 
است و باید ابلاغ شود. رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلس در گفت وگو با ایلنا، درباره این که شورای نگهبان 
همان کلیاتی که مجلس فرستاده است را تایید کرده است، 
بیان داشت: بله همان است. لایحه حجاب وعفاف بارها 
میان مجلس، مجمع تشخیص و شورای نگهبان رد وبدل 
شده است. یکماه پیش یعنی ۱3 مرداد بود که سخنگوی 
شورای نگهبان در پاسخ به اینکه آیا در صورتی که مجلس 
دوازدهم لایحه عفاف و حجاب را اصلاح نکند، ممکن 
است رسیدگی به این لایحه  از دستور کار خارج شود؟ گفت: 
»الان موارد باقی مانده این لایحه ۲ ابهام است و این که چه 
گر ما  تدبیری انجام می دهند در اختیار مجلس است؛ ا
مصوبه ای را برای اصلاح این لایحه داشته باشیم، طبیعتا 
مورد رسیدگی قرار می دهیم.« بنابراین با توجه به خبر دیروز 
غضنفرآبادی مبنی بر تایید لایحه از سوی شورای نگهبان 
مشخص می شود که این اصلاحات از سوی مجلس صورت 

گرفته است.

 تداخل نور با لایحه حجاب و عفاف 
یکی از سوالاتی که در اذهان وجود دارد، تداخل اجرای 
ح نور با لایحه حجاب و عفاف است که ۱۱ اردیبهشت  طر
سال جاری یک عضو کمیسیون ویژه بررسی لایحه عفاف 
ح نور در کشور و احتمال  و حجاب، با اشاره به اجرای طر
گشت  موازی کاری با لایحه عفاف و حجاب اظهارداشت: »
ارشاد، بحث قانون مجازات اسلامی، ماده ۶3۸ و تبصره 
آن، مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی به قوت خودش 
باقی است. لایحه عفاف و حجاب زمانی که ابلاغ شود، 
ح نور است.« از سوی دیگر پیش از  در جهت تقویب طر
کیهان  که  این، سخنگوی دولت سیزدهم در اظهاراتی 
منتشر کرد، مدعی شده بود که دولت رئیسی برای مقابله 

با بی حجابی معطل نمی ماند. او در اظهاراتی  گفته بود: 
»شاید ضرورتی به تصویب قانون نداشته باشیم و هیچ 
الزامی نبود که این مساله معطل مانده باشد تا یک قانون 
تصویب شود که اقدامی در این زمینه انجام بگیرد. قبلا 
کراتی  رفت وبرگشت هایی در این زمینه انجام شده بود و مذا
در جلسات نهادهای مختلف صورت گرفته بود و لایحه ای 
از سوی مرجع قضائی تقدیم دولت شد.« این موضوع 
نشان از برخی اقدامات خارج قانون است که اجرایی شده 
کنون با تایید این لایحه در شورای نگهبان به نظر  بود اما ا
می رسد تذکرات و برخوردها جنبه قانونی به خودش بگیرد. 
سخنگوی دولت سیزدهم در حالی چنین اظهاراتی داشته 
که انسیه خزعلی معاون امور زنان وخانواده همان دولت 
کید کرده بود: »با توجه به اینکه لایحه رویکرد قضائی دارد  تا
و به جرم می پردازد، عملا دولت در آن دخل و تصرفی نکرده 
است. لایحه قوه قضائیه تقریبا با همان شکل ولی با ضمیمه 
کردن نظرات دولت به مجلس ارسال شده است.« وی با 
کید بر اینکه دولت خود برنامه ها و پیشنهادهای دیگری  تا
در این زمینه دارد، اظهار امیدواری کرد که این نظرات در 

مجلس اعمال شود.

 نه به برخورد فیزیکی
گفته بود: یکی دیگر  کشور  کل  ۲۱ شهریور دادستان   
از موارد بحث حقوق عامه، موضوع حفظ عفت عمومی 

است؛ برخی، حرکاتی انجام می دهند که عفت عمومی را 
جریحه دار می کند. اقدامات زیادی در خصوص بی حجابی 
یا بدحجابی انجام شده اما باز هم هست و تعطیل نشده 
است. قانون در این زمینه وجود دارد و تکلیف از فراجا، 
، سازمان تبلیغات  ستاد احیای امر به معروف و نهی از منکر
اسلامی، خطبای نماز جمعه و... برداشته نشده و به قوت 
خود باقی است.  موحدی آزاد گفت: سازمان های فرهنگی 
نیز باید به وظیفه خود عمل کنند. بستر برای فعالیت همه 
فراهم است و هیچ منعی برای فعالیت فرهنگی درست وجود 
ندارد و باید هر کسی توان دارد دین ناب محمدی را تبلیغ 
کند. وی ادامه داد: مکررا گفتیم بحث اقدام قضائی، پایان 
خط است و ابتدا باید از طریق ارشاد و نهی از منکر اقدام 
شود؛ کسی حق ندارد در خیابان با کسی برخورد فیزیکی 
گر کسی تمرد کرد، حق کتک زدن ندارند و تنها  داشته باشد. ا
باید پرونده تشکیل شود و مستندات را به دادستان بدهند 
و قطعا تعقیب می شود. برخورد فیزیکی به هیچ وجه در 
خیابان در ملا و منظر توجیه قانونی ندارد، البته این اتفاق 
کم و به ندرت اتفاق می افتد که با متخلفان برخورد کردیم 
و می کنیم. دادستان کل کشور گفت: تمرد از دستور پلیس 
جرم است و فرد مجرم تعقیب و مواخذه می شود. کسی حق 
ندارد ولو فردی مرتکب جرم می شود در خیابان برخورد 
ناشایست داشته باشد.  یکی از موضوعات حاشیه ای 
لایحه حجاب و عفاف به وضعیت طراحانش ارتباط دارد. 
۲0 شهریور خبرآنلاین نوشت: طراح لایحه عفاف و حجاب، 
الزهرا  دانشگاه  علمی  هیات  عضو  اقبالی«  »ابوالفضل 
منصوب شد. وی با انتشار تایید درخواست هیات علمی 
خود در کانال تلگرامی اش نوشت: فعالیت علمی- تربیتی 
من از ابتدای سال تحصیلی جدید در دانشگاه الزهراء 
متمرکز خواهد شد امیدوارم برای نسل های بعدی عرصه 
مطالعات جنسیت و خانواده مفید و موثر باشم. باید 
خاطرنشان کرد؛ او گفته بود: »بی حجاب، مزاحم ماست، 
نباید تحمل شود.« از دیگر اظهارات او این بود: هنرمندی 
که زندگی اش در کشور ملازم با هنجارشکنی و قانون شکنی 

است مهاجرت کند.«

رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس: 

لایحه عفاف و حجاب را شورای نگهبان تایید کرده است
   بالاخره رفت و برگشت لایحه حجاب تمام شد

ماجرای فقدان تابلوهای موزه امام علی ع(

فروش تابلوهای گرانقیمت 
ایرانی در دوبی؟

ح ادعاهایی مبنی بر انتقال تعدادی از  طر
تابلوهای موزه امام علی )ع( به مکانی نامعلوم 
و هشدار به شهرداری در این خصوص، حالا 
سازمان  هیات مدیره  نماینده  توضیحات  با 
فرهنگی هنری شهرداری در این موضوع خاص، 
همراه شده است. روزگدشته یکی از رسانه ها 
 World art مدعی شد: »بنا بر اطلاعات سایت
Dubai تعداد ۱۴ اثر از 30 اثر ارزشمند هنرمندان 
ج شدند در  ایرانی که از موزه امام علی)ع( خار
کشور امارات و شهر دوبی فروخته شده اند و از 
۱۶ اثر دیگر خبری نیست.« ناصر امانی ـ عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
ـ ۲۵ شهریور ماه در تذکری به شهرداری تهران 
اعلام کرده بود که 30 تابلوی ارزشمند از موزه 
امام علی )ع( که متعلق به شهرداری تهران است 
چند ماه قبل از محل این موزه خارج و به بهانه 
برگزاری یک نمایشگاه خارج شده و هنوز به این 
موزه بازنگشته و معلوم نیست کجا هستند؟ این 
اظهارات باعث شد در چند روز اخیر رسانه ها 
نگاهی ویژه به ماجرای تابلوهای موزه امام 
علی)ع( داشته باشند که در ادامه توضیحات 
یکی از اعضای هیات مدیره سازمان فرهنگی ـ 
هنری شهرداری را هم به دنبال داشت. امانی ـ 
نماینده مجلس ـ در تذکرش همچنین به ارزش  
مالی و معنوی این تابلوها اشاره کرده و گفته بود 
که ارزش تنها یکی از تابلوهای خارج شده از این 
موزه، 30 میلیارد تومان است!؛ اظهاراتی که حالا 
از سوی سعید صدراییان ـ عضو هیات مدیره 
سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران  ـنادرست 
کید  خوانده شده و در گفت وگویی با »ایسنا« تا
کرده است که قیمت تمامی این آثار در مجموع به 
سه میلیارد هم نمی رسیده است. صدراییان که 
به عنوان نماینده هیات مدیره سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری در جلسات مرتبط با فروش 
آثار موزه امام علی )ع( حضور داشته است، 
ماجرای انتشار این خبر را به منافع و انگیزه های 
شخصی و درون سازمانی برخی اعضای شورای 
شهر نسبت داد و اظهارداشت: شاید در طول 
که در هیات مدیره سازمان  این چند ماهی 
مشغول به کار هستم، جزو معدود مواردی است 
که از صفر تا صد آن را در جریان هستم و آن را 
قبول دارم. شاید تنها انتقادی که بنده به فرآیند 
موجود در موضوع این آثار هنری دارد، از قضا 
برعکس کندی این فرآیند باشد. او ادامه داد: 
این فرآیند کاملا شفاف اتفاق افتاده است؛ ماجرا 
از این قرار است که در طول سال های مختلف، 
برخی آثار هنری توسط مسئولان شهرداری 
به دلایل و انگیزه های مختلف خریداری شده 
است. از طرفی در گذشته در سازمان کارگاه های 
آموزشی برگزار می شده و هنرمندی در طول ۲0 
سال قبل در این ورک شاپ ها شرکت می کرده 
و الان تراز این آدم تغییر کرده است. نکته سوم 
برای برخی همایش ها و دعوت نامه ها آثاری از 
هنرمندان خریداری می شده است تا برای جلد 
آن دعوتنامه، پوستر و... استفاده شود و بسیار 
موارد دیگری از این دست که منجر به آن شده 
است که سازمان فرهنگی هنری انباشتی از آثار 
ذی قیمت داشته باشد. برخی از این آثار در 
مورد قیمت شان اغراق می شود. برخی به دلیل 
بازاری شدن طراح ارزششان را از دست داده اند. 
از طرفی ما از یک هنرمند در یک عرصه 30 اثر 
داریم و از هنرمندی دیگر در همان عرصه یا اثری 
نداریم یا یک اثر داریم. در کنار این موارد، فرسوده 
شدن انبارهای نگهداری آثار هم وجود دارد. حالا 
می توانید گنجینه امام علی )ع( که تقریبا بهترین 
گنجینه ماست را با گالری های شخصی مقایسه 
کنید تا متوجه شوید که اساسا نه مدل نگهداری 
ما مدل درستی است و نه سیستم اطفای حریق 
مناسبی داریم، نه سیستم خنک کنندگی درستی 
داریم و حتی سیستم نگهداری فیزیکی این 
آثار را هم نداریم. سعید صدراییان پس از طرح 
مسائل موجود پیرامون آثار در موزه امام علی 
)ع(، خاطرنشان کرد: بر این اساس تفکری در 
هیات مدیره ایجاد و پیشنهادی داده شد مبنی 
بر اینکه ما با فروش برخی از این آثار بتوانیم آثار 
جدیدی خریداری کنیم یا محیط آثار موجود 
در گنجینه را بهبود ببخشیم. این نگاه منجر به 
آن شد که ما کمیته ای تشکیل دادیم از دوستان 
تجسمی و معاونت هنری و از کسانی که قبلا با 
سازمان فرهنگی هنری شهرداری ارتباط داشتند 
و الان نیستند و به اضافه افرادی که در حال انجام 
این کارهای اقتصادی هستند و در این مسیر به 
ویژه از حوزه هنری کمک بسیار موثری گرفته شد. 
با توجه به اینکه حوزه هنری اساسا یک موسسه و 
شرکتی برای چنین اتفاقی دارد. این مساله منجر 
به آن شد که در یک مرتبه کل آثاری که به نظر 
گی باشند، شناسایی  می رسید شامل این ویژ
شوند. نزدیک به ۲00 اثر شناسایی شدند که 
به دلایل مختلف اینها اصطلاحا ارزش بازاری 
دارند. در مرتبه دوم ما آثاری که این ایده برایشان 
مطرح بود که یک دانش سازمان ـ ارزش معنوی 
ـ هم دارند را شناسایی کردیم و کنار گذاشتیم. 
در جلسه ای با حضور بنده به عنوان نماینده 
هیات مدیره سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
و نماینده حراست، نماینده بازرسی، نماینده 
موزه امام علی)ع(، نماینده مدیریت تجسمی، 
دو نفر از هنرمندان قدیمی سازمان فرهنگی 
هنری شهرداری و دوستان موسسه »نام« حوزه 
هنری این آثار قیمت گذاری شدند. تدبیری که 
بنده کردم این بود که قیمت بالاتر اثر لحاظ شود. 
طرف مقابل هم ابتدا مقاومت کرد اما وقتی دید 

قیمت ها به هم نزدیک است، پذیرفت. 


